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HANNA KAMPA

Zaraz dodaje, że tej wio-
sny anomalie pogodo-

we sprawiły, iż tru-
skawka „zgłupiała”. 
Początek kwietnia 
był bardzo słonecz-

ny. Pierwsze truskaw-
ki  zaczęły  kwitnąć 6 

kwietnia. Jeszcze nie miały 
liści, a już wypuściły kwiat. 
Tymczasem druga połowa 
kwietnia przyniosła chłód 
i przymrozki. Wszystko, co 
kwitło, musiało się znaleźć 
pod agrowłókniną, by prze-
trwało jakoś te zimne dni.

Kilka dni po naszej roz-
mowie z panem Manfredem 
w nocy z 22 na 23 kwietnia 
był duży przymrozek, który 
spowodował znaczne straty 
na polach wielu rolników. 
Niektórzy gospodarze mó-

wili nawet o 30 proc. mniej-
szym plonie. Mróz sięgał 
w niektórych częściach na-
szego powiatu nawet do -6 st. 

C. Spowodował straty także 
na polach Manfreda Skrzyp-
czyka. Część jego truskawek, 
które nie były chronione 
agrowłókniną, całkowicie się 
zmarnowała. Niektóre spod 

agrowłókniny także prze-
marzły. – Resztę truskawek 
będziemy ratować i regene-
rować. Ocalały także truskaw-
ki z późniejszych odmian. 
Przyznam, że takiego mrozu 
w tym roku jeszcze nie było 
– mówi plantator. Przewidu-
je się, że ze względu na stra-
ty, prognozowana wcześniej 
cena za kilogram truskawek 
może ulec podwyższeniu. 

Nie zawsze można bez 
pestycydów

Gdy warunki atmosfe-
ryczne sprzyjają, Manfred 
Skrzypczyk ogranicza się do 
ochrony biologicznej swoich 
owoców. Przyznaje jednak, 
że w warunkach bardzo nie-
korzystnych nie da się omi-
nąć pestycydów. – Niestety, 
wiele chorób roślin trafia 
do nas z Zachodu wraz z sa-

dzonką, która bywa skażona 
grzybami i bakteriami. Naj-
ważniejsze jest zachowanie 

umiaru w stosowaniu środ-
ków ochrony roślin – mówi

Dokończenie na str. X

NA POLACH PANA MANFREDA 
ZNÓW BĘDĄ SAMOZBIORY

Rok temu samozbiory trwały dwa tygodnie. Jedno małżeństwo 
w ciągu trzech godzin uzbierało rekordową ilość truskawek, 
bo aż 48 kg
 FOT. ARCHIWUM M. SKRZYPCZYKA

Rządowy program „Miesz-
kanie na start” ma zostać 
wprowadzony w drugiej po-
łowie roku. Jest to program 
dopłat do kredytów miesz-
kaniowych. Według projektu 
ustawy skorzystają z niego 
przede wszystkim osoby, 
które nie mają mieszkania na 
własność. Jak program wpły-
nie na rynek nieruchomości?

Adam Binkowski, ekonomi-
sta i właściciel biura nieru-
chomości BMC w Lublińcu, 

przewiduje, że program 
„Mieszkanie na start” spo-
woduje wzrost cen miesz-
kań. Aktualnie średnia cena 
mieszkania dla dużych miast 
wynosi 15 tys. zł za m kw. 
Kupując mieszkanie w War-
szawie, trzeba zapłacić za 
nie ok. 18 tys. zł za m kw. 
W centrum Krakowa trudno 
o mieszkanie w cenie poni-
żej 25 tys. zł za m kw.

– Przy tak wysokich ce-
nach mieszkań w  dużych 
miastach, wzrosty mogą 

być nieznaczne. Jeśli jed-
nak chodzi o rynek lokal-
ny, to pole do wzrostu jest 
większe. W  Lublińcu czy 
Tarnowskich Górach ceny 
w poprzednim roku nie po-
szybowały w górę aż tak jak 
np. w Katowicach. Co praw-
da nie przewiduję skoku aż 
o 20 proc., jak to miało miej-
sce przy programie „Bez-
pieczny kredyt 2 proc.”, ale 
skok o 10-15 proc. na pewno 
się wydarzy – mówi Binkow-
ski. Obecnie w  Lublińcu 

przeciętne ceny mieszkań są 
niższe niż rok temu. Za metr 
kwadratowy mieszkania do 
lekkiego remontu zapłacimy 
5-6 tys. zł, nowe kosztuje ok. 
8 tys. zł.

Horrendalne ceny 
– Natomiast ceny nowych 

mieszkań na rynku ogólno-
polskim są horrendalne. De-
weloperzy mają tak wysokie 
marże, jakich nie widziałem 
odkąd jestem w tym bizne-
sie, a mam już 20-letnie do-

świadczenie. Zwyczajowo 
marża wynosiła 20-40 proc. 
Teraz na porządku dziennym 
są marże 50-procentowe, a w 
dużych miastach wynoszą 
nawet 70 proc. Tak wyglą-
da korzystanie z sytuacji na 
rynku nieruchomości – za-
uważa.

Binkowski zwraca uwagę, 
że sprzedający, którym się 
nie spieszy ze zbyciem nie-
ruchomości, już teraz pod-
noszą ceny np. o 10 proc. 

Dokończenie na str. II

Tanie kredyty, ceny poszybują

W KOSZĘCINIE POWSTANĄ 
DWA BUDYNKI 
Z 50 MIESZKANIAMI
W Koszęcinie powstaną dwa 
bloki. Będzie w nich w sumie 
50 mieszkań. Inwestycja 
nazywa się Zielone Osiedle, 
a buduje je firma Znak In-
vestment, jej prezesem jest 
mieszkaniec Koszęcina.

WYBORY PIĘKNEJ Z REPT
Na zapomnianą odmianę ja-
błoni natknął się Zbigniew 
Pawlak. Było to podczas 
kwerendy materiałów ar-
chiwalnych, gromadzonych 
do wniosku o wpis tarno-
górskich zabytków na listę 
UNESCO.

TAJEMNICE OGRODU. QUEST 
DLA KAŻDEGO
Przez cały sezon wegetacyj-
ny (a może i dłużej...), Śląski 
Ogród Botaniczny w Ra-
dzionkowie zaprasza do 
udziału w nowym queście 
„Złap równowagę”. Quest 
jest dostępny od świtu do 
zmierzchu, siedem dni w ty-
godniu. 

PROJEKTOWANIE ZGODNE 
Z NATURĄ
Biophilic design, czyli pro-
jektowanie zgodne z naturą, 
to odpowiedź na pragnie-
nie odnalezienia równowa-
gi między nowoczesnością 
a naturą. To więcej niż tylko 
trend. Dlaczego bofiliczna 
architektura nie tylko prze-
kształca przestrzeń życiową, 
ale stanowi także klucz do 
lepszego zrozumienia relacji 
między człowiekiem a ota-
czającym go ekosystemem?

ELEGANCKA KUCHNIA 
W KAMPERZE
Choć kamper zastępuje nam 
w podróży cały dom – i jed-
nocześnie potrafi być równie 
komfortowy, jest to jednak 
mała przestrzeń, która wy-
maga właściwego zagospo-
darowania. Samo wyposa-
żenie, jak i meble, powinny 
być zarówno ergonomiczne, 
jak i eleganckie. Często bywa 
jednak tak, że największy ba-
łagan jest w kuchni.

W NUMERZE:

Plantator z Księżego 
Lasu zapowiada, że i w 
tym roku odbędą się na 
jego polach samozbiory. 
W poprzednich sezonach 
cieszyły się niezwy-
kłą popularnością. Na 
wydarzenie przybyło tyle 
ludzi, że na pobliskiej 
drodze wprowadzono 
ruch wahadłowy.

– Pierwsze truskawki gruntowe powinny się pojawić – przy 
sprzyjających warunkach pogodowych – w połowie maja. 
Przewiduję, że wówczas za kg truskawek trzeba będzie 
zapłacić ok. 20 zł. Z czasem ta cena będzie spadać do 
ok. 10 zł za kg w lecie – mówił nam w połowie kwietnia 
Manfred Skrzypczyk, plantator truskawek z Księżego Lasu.
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Dlatego należy się spo-
dziewać, że ceny mieszkań 
zauważalnie skoczą w górę 
wraz z ogłoszeniem terminu 
wejścia w życie programu 
„Mieszkanie na Start”. Kie-
dy zatem ruszy program? 
– Według mnie lipiec nie 
jest możliwy ze względu na 
przeciągający się proces le-
gislacyjny. Myślę, że może-
my się go spodziewać raczej 
na przełomie sierpnia i wrze-
śnia, a może nawet dopiero 
w październiku – przewiduje 
ekonomista. 

Domy nie zdrożeją
Program „Mieszkanie 

na Start” nie wpłynie zna-
cząco na rynek domów jed-
norodzinnych. Limity do-
płat w programie wynoszą 
bowiem np. 600 tys. zł dla 
gospodarstwa pięcioosobo-
wego. – Już teraz w powiecie 
tarnogórskim i lublinieckim 
trudno o nowy dom poniżej 
miliona zł. Są to kwoty, na 
które – co chciałbym dobit-
nie podkreślić – większości 
Polaków nie stać. W przy-
padku domów starych, do 

remontu, przewiduję, że 
ceny mogą stać w miejscu, 
a przy większej infl acji będą 
nawet realnie tanieć – mówi 
Binkowski. Za stary dom do 
remontu np. typu klocek za-
płacimy teraz ok. pół miliona 
złotych zarówno w Lublińcu 
jak i w Tarnowskich Górach. 
Tańsze domy w powiecie tar-
nogórskim zakupić można 
w jego części północnej, czyli 
w Kaletach, Tworogu, Krup-
skim Młynie. 

Działki w górę
Na pewno jednak nie-

ruchomości na obrzeżach 
Tarnowskich Gór są i  tak 
droższe niż na obrzeżach 
Lublińca. W powiecie lubli-
nieckim wyróżnia się jed-
nak Koszęcin, gdzie dom 
do remontu kosztuje ok. 
400 tys. zł, a ceny działek 
przekroczyły ostatnio 200 
zł za m kw. Binkowski prze-
widuje, że ceny gruntów na 
innych popularnych obrze-
żach Lublińca, jak Sadów, 
Kochanowice, Kochcice, Li-
sowice, wzrosną na jesień. – 
W Sadowie i Kochcicach już 
przekroczyły 100 zł za m kw. 

Tymczasem 3 lata temu były 
po 50 zł. Działki w centrum 
Lublińca za 300 zł za metr 
stały się normą. Dlatego 
mieszkańcy szukają lokali-
zacji bliskich miastu, a z tań-
szymi działkami. Np. w lubli-
nieckiej dzielnicy Steblów za 
metr kw gruntu zapłacimy 
200 zł, tymczasem 3 km da-
lej, w Kochcicach, zapłacimy 
70-90 zł. Jest to znaczna róż-
nica przy zakupie 1000-me-
trowej działki. Ludzie wy-
bierają tańsze oferty. Z tego 
też powodu na popularności 
traci ostatnio Koszęcin na 
rzecz Boronowa, gdzie ceny 
za metr gruntu są o połowę 
niższe, a gmina zajmuje wy-
sokie miejsca w rankingach, 
jest bogata i szybko się roz-
wija – dodaje Binkowski. 

Pośrednik nieruchomo-
ści informuje, że podob-
ne schematy dostrzega na 
obrzeżach Tarnowskich Gór. 
– Spodziewałbym się wzrostu 
cen gruntów w Kaletach. Ze 
względu na lokalizację mia-
sto traktowano do tej pory po 
macoszemu i ceny ziemi były 
tam niskie. Nawet w Potępie 
i Żyłce były zawsze wyższe. 

Tymczasem Kalety jako sa-
morząd plasują się wysoko 
w rankingach i ceny grun-
tów zauważalnie tam rosną. 

Jeszcze są po 100 zł za m kw. 
czy 130 zł za bardzo atrakcyj-
ną działkę, ale pojawiają się 
już też pierwsze oferty za 150 

zł. Myślę, że do końca roku 
mogą pojawić się nawet po 
200 zł za m kw. – twierdzi. 
HANNA KAMPA

Należy się spodziewać wzrostu cen gruntów w Kaletach. Ze względu na lokalizację miasto trakto-
wano do tej pory po macoszemu i ceny gruntów były tam niskie. Tymczasem Kalety jako samorząd 
plasują się wysoko w rankingach i ceny gruntów zauważalnie tam rosną
 FOT. JAROSŁAW MYŚLIWSKI
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HANNA KAMPA

Dotąd w powiecie lubli-
nieckim, nie licząc 

samego Lublińca, 
nie było możliwości 
kupna mieszkania. 
Wszędzie dominuje 

zabudowa jednorodzin-
na. Zielone Osiedle to ewe-

nement na tym terenie.
Dwa budynki powstaną 

przy ul. Cegielnianej i Jesien-
nej. Pierwszych 5 mieszkań 
kosztować ma 7000 zł za m 
kw. Kolejne sprzedawane 
mają być za 7500 zł, natomiast 
mieszkania w drugim budyn-
ku za 8000 zł. 

Inwestorem jest inż. Ma-
riusz Zuzel, prezes Znak 
Investment, który w Koszę-
cinie mieszka od 30 lat. Stąd 
też pochodzi jego małżonka. 

Przez wiele lat związany był 
z Zespołem Pieśni i Tańca 
„Śląsk”, gdzie zajmował się re-

witalizacją siedziby „Śląska”, 
czyli zespołu pałacowego. – 
Pomysł, by postawić w Koszę-
cinie budynki wielorodzinne, 
zrodził się 15 lat temu, kiedy 
ówczesny wójt Grzegorz Zia-
ja zaproponował mi kupno 
działki przy ul. Cegielnianej. 

No i tak to się zaczęło – mówi 
Mariusz Zuzel. – Teren jest 
już uzbrojony. Budowa ma się 
zacząć w czerwcu lub lipcu. 
Przewidujemy, że do trzech 
lat obydwa budynki będą już 
stały. Budowa pierwszego po-
winna zakończyć się w przy-
szłym roku. W maju rozpocz-
nie się przedsprzedaż, którą 
prowadzić będzie biuro nie-
ruchomości BMC. Na począ-
tek oferować będziemy pięć 
mieszkań i dwa lokale użytko-
we. Mamy już kilku klientów, 
z którymi podpisaliśmy umo-
wy przedwstępne – dodaje. 

W ofercie dostępne będą 
kawalerki, mieszkania dwu- 
i  trzypokojowe oraz lokale 
użytkowe. Nieruchomości 
sprzedawane będą w stanie 
deweloperskim oraz w oparciu 
o tzw. ustawę deweloperską.

W KOSZĘCINIE POWSTANĄ DWA 
BUDYNKI Z 50 MIESZKANIAMI
W Koszęcinie powstaną dwa budynki wielorodzinne. Będzie w nich w sumie 50 mieszkań. Buduje je firma, której prezesem jest 
mieszkaniec Koszęcina.

Częścią Zielonego Osiedla w Koszęcinie będzie teren zielony wraz z placem zabaw
 FOT. MATERIAŁY INWESTORA

– Pomysł, by postawić 
w Koszęcinie budynki 
wielorodzinne, zrodził się 
15 lat temu, kiedy ówcze-
sny wójt Grzegorz Ziaja 
zaproponował mi kupno 
działki przy ul. Cegielnia-
nej. No i tak to się zaczęło 
– mówi Mariusz Zuzel.

reklama

https://bmc.nieruchomosci.pl/
https://klimza-ubezpieczenia.pl/
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JAROSŁAW MYŚLIWSKI

– Przeglądając dokumen-
ty z XIX wieku, prze-

czytałem o Schönen 
mit Repten czy von 
Repten, czasami było 

napisane auf. Pomy-
ślałem sobie: Ojej! Mamy 

swoje drzewo! – mówi Zbi-
gniew Pawlak, przewodniczą-
cy Stowarzyszenia Miłośników 
Ziemi Tarnogórskiej. Jednak 
wywodząca się z Rept Śląskich 
odmiana jabłoni musiała po-
czekać jeszcze kilkanaście lat, 
nim zrobiło się o niej głośno. 
Ważniejszy był wpis na Listę 
światowego dziedzictwa UNE-
SCO. Gdy już do tego doszło, 
powrócił temat drzewa rodem 
z Tarnowskich Gór.

– Pomyślałem, że dobrze 
by było, gdyby Piękna wróciła 

do naszych sadów, ale też się 
pojawiła na stołach – opowia-
da Zbigniew Pawlak. 

Piękna z  Rept wymaga 
cierpliwości. Trzeba dać jej 
dojrzeć i... przemarznąć. 
Dopiero wtedy jej jabłka są 
smaczne. Kiedy już opadną 
liście, na tych jabłonkach da-
lej można oglądać czerwone 
owoce. Piękny widok – stąd 
nazwa Piękna z Rept. 

Za odmianą Piękna z Rept 
stoi Robert Volkmer, ogrod-
nik pałacowy rodziny Henc-
kel von Donnersmarck. Z pa-
łacowego sadu jabłoń trafiła 
do ogrodów m.in. w Reptach 
Śląskich. Starsi mieszkańcy 
jeszcze ją pamiętają. – Jednak 
jeżeli chodzi o nasze pokole-
nie i młodsze niż ja osoby, to 
tak naprawdę była to zapo-
mniana tradycja. Cieszymy 

się, że ludzie zaczynają się 
nią bardzo interesować. Jest 
duże poruszenie tą historią 
i  wszyscy chcą mieć teraz 
Piękną z Rept w swoim ogro-
dzie – powiedziała „Gwarko-
wi” Justyna Kosmała, prze-
wodnicząca Rady Dzielnicy 
Repty Śląskie podczas pierw-
szej edycji imprezy „Wybory 
Pięknej z Rept”, która odbyła 
się w 2022 r. 

Skąd nowe drzewka? SMZT 
zaczęło szukać sadowni-
ków, którzy podjęliby się za-
szczepienia większej liczby 
drzewek. Znaleźli w Brzegu, 
gdzie 5 lat temu zaszczepiono 
pierwsze Piękne. 

– Co roku szczepimy nie 
więcej niż 200 drzewek, bo 
chcemy, żeby to drzewko 
było obiektem pożądania – 
tłumaczy przewodniczący 

Pawlak. 100 drzewek jest roz-
dawanych podczas imprezy 
„Wybory Pięknej z Rept”. Aby 
Piękna pojawiała się częściej 
nie tylko w ogrodach, ale i na 
stołach, organizowany jest 
konkurs kulinarny na potra-
wy z tym jabłkiem. W ubiegłą 
niedzielę odbyła się trzecia 
edycja „Wyborów Pięknej 

z  Rept”. Promocja jabłoni 
z Tarnowskich Gór stała się 
też okazją do wspierania pla-
styków i poetów. Na plaka-
cie reklamującym pierwszą 
edycję imprezy przedstawio-
no obraz Wernera Lubosa 
i wiersz Andrzeja Kanclerza. 
– Plakat na tegoroczną edycję 
przedstawia pracę dr Marty 

Czarneckiej-Tokarz, a wydru-
kowany na nim wiersz jest 
autorstwa Łukasza Loskota – 
mówi Zbigniew Pawlak.

JABŁOŃ MA SWOJE ŚWIĘTO. WYBORY 
PIĘKNEJ Z REPT
Na zapomnianą odmianę jabłoni natknął się Zbigniew Pawlak. Było to podczas kwerendy materiałów archiwalnych, 
gromadzonych do wniosku o wpis tarnogórskich zabytków na listę UNESCO.

Co roku podczas imprezy 
„Wybory Pięknej z Rept” jest 
rozdawanych 100 drzewek

W ubiegłym roku można było sobie zrobić zdjęcie z aktorami 
teatru Lufcik na korbkę
 ZDJĘCIA: JAROSŁAW MYŚLIWSKI
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Przez cały sezon wegetacyj-
ny (a może i dłużej...), Śląski 
Ogród Botaniczny w Radzion-
kowie zaprasza do udziału 
w nowym queście „Złap rów-
nowagę”. Quest jest dostęp-
ny od świtu do zmierzchu, 
siedem dni w tygodniu. 

Wystarczy zabrać ulotkę ze 
skrzyneczki przy Regional-
nej Stacji Edukacji Ekolo-
gicznej przy ul. Księżogór-
skiej 90a i pójść do ogrodu 
botanicznego. Kierując się 
wskazówkami z ulotki, na-
leży odkrywać kolejne ta-
jemnice ogrodu, wykonać 
zadania, odnaleźć pieczątki 
i rozwiązać hasło (trzeba 
zabrać ze sobą coś do pisa-
nia). 

„Nasz quest to interesu-
jąca forma samodzielnego 
zwiedzania ogrodu bota-
nicznego, poznania jego 
najciekawszych zakątków 
oraz różnych gatunków ro-
ślin i zwierząt bez udziału 
przewodnika. To atrakcyjne 
narzędzie poznawcze, umoż-

liwiające połączenie edukacji 
z zabawą poprzez bezpośred-
nie doświadczanie przyrody 
i  aktywności na świeżym 
powietrzu. Elementy eduka-
cyjne umieszczone na trasie 
questu z pewnością uatrak-

cyjnią wszystkim zwiedza-
jącym spacer” – informują 
organizatorzy. 

Wejście na teren ogrodu 
jest bezpłatne. Zwiedzanie 
zajmuje od 1,5 do 2 godzin.
(EKA)

Tajemnice ogrodu. Quest 
dla każdego

Śląski Ogród Botaniczny w Radzionkowie oraz działająca przy 
nim Regionalna Stacja Edukacji Ekologicznej (RSEE) zlokalizo-
wane są na terenie Księżej Góry w bezpośrednim sąsiedztwie 
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji
 FOT. ARC
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Biophilic design, czyli pro-
jektowanie zgodne z naturą, 
to odpowiedź na pragnienie 
odnalezienia równowagi mię-
dzy nowoczesnością a naturą. 
To więcej niż tylko trend – to 
rewolucyjne podejście do ar-
chitektury i designu, umoż-
liwiające pozostanie w har-
monii z przyrodą. Dlaczego 
bofiliczna architektura nie 
tylko przekształca przestrzeń 
życiową, ale stanowi także 
klucz do lepszego zrozumie-
nia relacji między człowie-
kiem a otaczającym go eko-
systemem?

Biophilic design wywodzi się 
z badań nad biofilią, termi-
nem wprowadzonym przez 
psychologa Ericha Fromma 
w latach 60. XX wieku. Po-
jęcie to zostało rozwinięte 
przez psychologa Edwarda 
O. Wilsona w książce „Bio-
philia” z 1984 roku, gdzie 
podkreślał on, że ludzie od-
czuwają wrodzoną potrzebę 
łączenia się z przyrodą. 

– Biophilic design jako 
nurt w architekturze i pro-
jektowaniu wnętrz zaczął 
nabierać rozpędu pod ko-

niec lat 90. XX wieku. Cha-
rakteryzuje się nie tylko 
estetyką, ale przede wszyst-
kim harmonijnym współ-
życiem z otaczającym nas 
środowiskiem. Główną ideą 
jest stworzenie przestrzeni, 
która sprzyja zdrowiu, do-
bremu samopoczuciu i jed-
nocześnie wspiera ekologię 
– mówi Aldona Mioduszew-
ska z wrocławskiej Galerii 
Wnętrz Domar. 

Projektowanie wnętrz 
zgodne z naturą to zasto-
sowanie naturalnych ele-
mentów, takich jak światło 
słoneczne, rośliny czy woda, 
jak i równie naturalnych ma-
teriałów.

Najważniejsze zasady 
biophilic design

Biophilic design rządzi 
się kilkoma kluczowymi za-
sadami, które są nie tylko 
wyznacznikiem estetyki, lecz 
przede wszystkim wspierają 
zdrowie i harmonię z ota-
czającym środowiskiem. 
W pierwszej kolejności dąży 
do tworzenia przestrzeni, 
w których człowiek staje się 
integralną częścią natury. 

Wykorzystanie roślinności, 
wody i  krajobrazu ma na 
celu stworzenie atmosfery 
symbiozy, gdzie człowiek 
czuje się jednością z otacza-
jącym go ekosystemem. Zin-
tegrowane przestrzenie nie 
tylko uwydatniają estetykę, 
lecz także wpływają pozy-
tywnie na dobrostan miesz-
kańców. 

– W projektowaniu w zgo-
dzie z naturą naturalne świa-
tło słoneczne staje się głów-
nym bohaterem. Poprzez 
otwarte przestrzenie, duże 
okna i właściwe ich usytu-
owanie, projektanci dążą 
do maksymalnego wykorzy-
stania darów natury. Efekt? 
Obfitość światła, która ko-
rzystnie wpływa na zdrowie 
psychiczne i fi zyczne. Co wię-
cej, stawiając na organiczne 
materiały, takie jak drewno, 
kamień czy roślinne włókna, 
biophilic design nie tylko na-
daje estetyki przestrzeni, ale 
również nawiązuje do ekolo-
gicznych korzeni. Tekstury 
i formy prosto z natury pod-
kreślają piękno i elegancję 
organicznych materiałów– 
wyjaśnia ekspertka.

Jak stworzyć biofiliczne 
wnętrza?

Czym wyróżnia się biophi-
lic design w naszych domach 
i mieszkaniach?

– Stosując biophilic de-
sign we wnętrzach, często 
zaczyna się od roślin. Pro-
jektowanie wnętrz z rośli-
nami to nie tylko kwestia es-
tetyki, lecz także ożywienie 
przestrzeni i dbanie o sa-
mopoczucie mieszkańców. 
Fikusy, sansewierie, papro-
cie czy storczyki to rośliny, 
które dodają świeżości oraz 
poprawiają jakość powietrza 
– objaśnia Sylwia Gulewi-
cz-Wysocka, architektka i do-
daje: – Warto pomyśleć także 
o naturalnych materiałach. 
Drewno, kamień, a  także 
tkaniny o naturalnych faktu-
rach tworzą atmosferę, któ-
ra nawiązuje do otaczającej 
przyrody. 

Istotna jest również kolo-
rystyka – odcienie zieleni, 
brązów czy beżów – która  
dodatkowo wzmacnia po-
czucie bliskości z naturą. 
Można je urozmaicić tapeta-
mi z motywami roślinnymi.
MATERIAŁY PRASOWE

Projektowanie zgodne z naturą

Celem jest stworzenie przestrzeni, która sprzyja zdrowiu, dobre-
mu samopoczuciu i jednocześnie wspiera ekologię
 FOT. MATERIAŁY PRASOWE

reklama

https://meblezwadlo.com/


30 kwietnia 2024

gwarek.com.pl

X

Na polach pana Manfreda 
znów będą samozbiory

Dokończenie ze str. I
Zwraca uwagę, że dla do-

brej truskawki podstawą jest 
gleba. – Jeśli jest zaopatrzo-
na w odpowiednie składniki 
pokarmowe, kwitnie w niej 
życie biologiczne, są w niej 
dżdżownice – oznacza, że 
jest żyzna. Uprawa w mono-
kulturze powoduje duży spa-
dek plonu i choroby. Dlatego 
co kilka lat zamieniam się 
na grunty z sąsiadem, żeby 
był odpowiedni płodozmian 
– tłumaczy pan Manfred. 
Zapewnia, że jego truskawkę 
można jeść nieumytą i pro-
sto z pola. 

Z gruntu najsmaczniejsza
Manfred Skrzypczyk za-

uważa, że wśród plantato-
rów przyjmuje się trend, by 
uprawiać truskawkę w tune-
lach foliowych. – Truskawka 
z gruntu różni się smakiem 
od truskawki tunelowej, tej 
spod folii. Ta druga rośnie 
szybciej niż gruntowa. Tym-
czasem truskawka, by była 
smaczna, musi być odpo-
wiednio długo nasłonecz-
niona. Dlatego np. truskawki 

importowane nigdy nie będą 
tak wyraziste. Są zrywane za 
wcześnie, kiedy jeszcze są 
częściowo zielone. Inaczej 
nie przetrwałyby transportu. 
To jak z pomidorem. Ten wy-
hodowany zimą nie będzie 
smakował tak dobrze jak ten 
wyhodowany w sezonie – 
tłumaczy rolnik.

Plantator z Księżego Lasu 
zapowiada, że i w tym roku 
odbędą się na jego polach 
samozbiory. W poprzednich 
sezonach cieszyły się nie-
zwykłą popularnością. Na 
wydarzenie przybyło tyle lu-
dzi, że na pobliskiej drodze 
wprowadzono ruch waha-
dłowy.

– Rok temu trwały dwa 
tygodnie. Jedno małżeń-
stwo w ciągu trzech godzin 
uzbierało rekordową ilość 
truskawek, bo aż 48 kg – 
wspomina. Pan Manfred już 
teraz zaprasza czytelników 
Gwarka nie tylko na samo-
zbiory, ale także na II Bieg 
po Truskawkę, który odbę-
dzie się 22 czerwca. Zapisy 
trwają.
HANNA KAMPA

DOM I OGRÓD

Choć kamper zastępuje nam 
w podróży cały dom – i jed-
nocześnie potrafi być równie 
komfortowy, jest to jednak 
mała przestrzeń, która wyma-
ga właściwego zagospodaro-
wania. Samo wyposażenie, jak 
i meble, powinno być zarówno 
ergonomiczne, jak i eleganc-
kie. Często bywa jednak tak, 
że największy bałagan jest 
w kuchni. 

Podróżowanie kamperem to 
nie tylko szukanie nowych 
miejsc i przygód, ale również 
doświadczenie komfortu na 
małej przestrzeni. Jednak 
nawet w ograniczonych wa-
runkach możemy cieszyć się 
elegancją i estetyką – także 
w przypadku kuchni w kam-
perze. 

Ze względu na małą po-
wierzchnię sprzęt AGD po-
winien być nie tylko mały, 
ale też i funkcjonalny. Mini-
lodówki schowamy w zabu-
dowie. A co z kuchenką, na 
której możemy gotować?

Płyty do kamperów  
Największy bałagan za-

wsze tworzy się podczas ku-

linarnych eksperymentów. 
Do jednych z  najbardziej 
uciążliwych czynności nale-
ży doczyszczenie kuchenki 
gazowej. Rozwiązaniem tego 
problemu są ceramiczne pły-
ty gazowe w technologii gaz 
pod szkłem. Budowa tej pły-
ty pozwala nie tylko na bez-

pieczniejsze gotowanie, ale 
przede wszystkim na szyb-
kie sprzątnięcie rozlanego 
tłuszczu, mleka czy innych 
płynów.

O elegancji ceramicznych 
płyt gazowych świadczy jed-
nak to, że pasują one do każ-
dego stylu. Swoim wyglądem 

do złudzenia przypominają 
domowe kuchnie ceramiczne 
i indukcyjne zatopione w bla-
tach. 

– To właśnie to odwzoro-
wanie kuchni znanej z domu 
sprawia, że są one eleganc-
kie. Zastosowanie technolo-
gii gazu pod szkłem zapew-
nia szybkie podgrzewanie 
potraw, przy jednoczesnym 
bardziej efektywnym wy-
korzystaniu samego gazu. 
W praktyce oznacza to jesz-
cze szybsze gotowanie i rzad-
szą wymianę butli gazowych. 
Co ważne, kuchenka gazowa 
zapewnia wysoki poziom 
bezpieczeństwa – usunięcie 
otwartego ognia w tak małej 
przestrzeni samo w sobie już 
przemawia za przewagami 
tego rozwiązania, do tego 
płyta wyposażona jest w ste-
rownik odpowiadający za 
kontrolowanie przepływem 
gazu. Nie ma możliwości, 
aby zostawić otwarty kurek, 
z którego będzie się on ulat-
niał, jak w przypadku płyt 
z otwartym ogniem – mówi 
Stanisław Szyling, ekspert 
marki Dynacook.
MATERIAŁY PRASOWE

Kuchnia w kamperze

Kuchnia w kamperze
 FOT. MATERIAŁY PRASOWE
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https://aswinstal.pl/
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